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Lukijalta 
Sulkakynämerkin saavat poikkeuksellisen iskevät ja hyvin perustellut
mielipiteet. Kerran vuodessa paras kirjoitus palkitaan.

Osoite: Aamulehti/Lukijalta,
PL 327, 33101 Tampere
Sähköpostiosoite:
al.mielipiteet@aamulehti.fi
Puhelin: 010 665 3165
(ma–pe kello 10–11)
Omalla nimellä: Tekstit julkais-

taan kirjoittajan nimellä. Nimi-
merkin käyttö on mahdollista vain
poikkeustapauksissa. Tekstareissa
nimimerkki on sallittu.
Yhteystiedot: Teksteihin (myös
tekstareihin) on liitettävä kirjoit-
tajan osoite ja puhelinnumero.

Pelkkä sähköpostiosoite ei riitä.
Pituudet: Kirjoita tiiviisti ja nase-
vasti. Uuden keskustelun avaava
kirjoitus saa olla välilyönteineen
enintään 3�200, jatkopuheenvuo-
ro 2�200 ja kommentit 500–1�000
merkkiä. Toimitus valitsee, otsikoi

ja käsittelee julkaistavat tekstit se-
kä lyhentää niitä tarvittaessa.
Valokuvat: Sivulla julkaistaan lu-
kijoiden ottamia kuvia.  Palkkiota
ei makseta. Ohjeet Aamulehden
verkkosivuilla www.aamulehti.fi /
kuvakisa

Ohje: Näin kirjoitat Lukijalta-sivulle

Päivän kuva

Anna vähän vauhtia! Ähtärin karhuille maistuu kyllä leikki, mutta koko päivää ei sentään jaksa
roikkua telineillä.

O Lisää lukijoiden valokuvia verkossa: aamulehti.fi/kuvakisa. Kun liityt sivustolle, voit saada kuvasi tälle palstalle.

Sirpa Jyske

K
eväällä 2013 tehtiin
sisäilmaselvityk-
set sekä korjaus- ja

rakentamissuunnitelmat
Tampereen kaupungin päi-
väkoteihin. Sama selvitys
tehdään vielä tänä vuonna
kouluihin. Rakennusten
purkamiseen, uusiin ra-
kennuksiin ja remontteihin
kuluu kymmeniä miljoonia
sisäilmaongelmien vuoksi.

Vehmaisten koulun on-
gelmat ovat vain jäävuo-
ren huippu. Ne ovat olleet
tiedossa 11 vuotta, ja muuta
ei enää ole tehtävissä kuin
rakennuksen purkaminen.
Selvityksen jälkeen sama
kohtalo lienee muutamilla

muillakin kouluilla, kuten
on jo päätetty joidenkin
päiväkotien kohdalla. Mil-
joonan euron sisäilmapa-
rannuksiin kohdennettu
määräraha ei riitä alkuun-
kaan räjähdysmäisesti kas-
vavaan korjaustarpeeseen.

Rakennustöiden nielemiä
miljoonia huolestuttavam-
paa on lasten, nuorten ja
henkilökunnan terveysris-
kit rakennuksissa, joissa
kosteus ja home saavat mu-
hia ja altistaa ihmisiä vaka-
ville, pysyville sairauksille.

Tampereen kaupungin-
valtuusto on pian kah-

denkymmenen vuoden
ajan asettanut vuosittaiset
energiansäästövelvoitteet,
jotka pakottavat etsimään
keinoja tavoitteisiin pääse-
miseksi. Yksi tapa säästää
on jo vuosien ajan ollut il-
mastointilaitteiden käytön
rajoittaminen. Laitteet kyt-
ketään yöajaksi minimiin
tai jopa kokonaan pois.
Toimenpide on kohtalokas
ja alkaa näkyä nyt raken-
nuksissa, joissa ilmastointi
on ollut vuosien ajan noin
puolet vuorokaudesta pois
päältä. Energiansäästötal-
koissa ilmastoinnin ohella
myös lämmityskustannuk-
set on pidettävä kurissa.
Jokainen ymmärtää, mitä
kosteus aiheuttaa raken-
teille viileässä ilmastoimat-
tomassa tilassa.

Tampereen kaupungin ta-
lousarvion toiminnallisiin
tavoitteisiin on kirjattu
myös tulevalle vuodelle
kaupungin kiinteistöjen
energiankulutuksen vä-
hentäminen keskimäärin
1,5 prosentilla vuodessa.

Ideologiset säästövel-
voitteet eivät saa aiheuttaa
korjaamattomia terveys-
haittoja ja pilata rakennus-
ten kuntoa. Ilmastoinnista
ja lämmityksestä säästämi-
nen tällaisissa kohteissa on
vastuutonta laiminlyöntiä.

Viherhomehumppa kau-
punkilaisten veroeurojen
ja terveyden kustannuksel-
la on tullut liian kalliiksi ja
saa nyt riittää. Tampereen
perussuomalaiset tulevat
esittämään tällaisten ta-
voitteiden ja hankkeiden
rajoittamista voimakkaasti.

TERHI KIEMUNKI
puheenjohtaja

Tampereen Perussuomalaiset

Viherhome-
humppa tullut
tiensä päähän

Laitteet
kytketään
yöajaksi
minimiin tai
kokonaan pois.

Olli Kutvonen ja Riit-
ta Niemistö ihmettelivät
Tampereen seurakuntien
leirikeskusten hinnoitte-
luperusteita (AL 31.10.).
Kirjoittajien mielestä par-
tiolippukunnilta perittävät
maksut eivät ole kohtuul-
lisia.

Kirjoittajat ovat oikeas-
sa siinä, että seurakunnat
ovat suurien taloudellisten
haasteiden edessä. Kirkol-
lisverot eivät riitä katta-
maan nykyisiä toimintoja
ja palveluita.

Siksi tuloja on löydet-
tävä muualta. Sen vuok-
si joudumme pohtimaan
uudelleen myös tiloista
ja toiminnasta perittäviä
maksuja.

Teemme jatkossakin par-
haamme, että taloudelliset
syyt eivät olisi este osal-
listua partiotoimintaan.
Käymme parhaillaan neu-
votteluja Hämeen partio-
piirin ja Tampereen partio-
laisten kanssa ja yritämme
etsiä uudenlaisia yhteistyö-
mahdollisuuksia.

Partio on arvokasta ja
tärkeää toimintaa, jonka
tukemisessa seurakunnat
haluavat jatkossakin olla
mukana.

TIMO TAKALA
yhteisen seurakuntatyön

johtaja

Tampereen seurakunnat

Ei stressi-
possun kinkkua
joulupöytään
Lihaton lokakuu -kam-
panja päättyi. Kohta alkaa
pikkujoulujen ja kinkkuti-
lausten aika.

Monikin saattoi kokeilla

monipuolista kasvisruoka-
valiota teemakuukauden
aikana.

Kasviksista saa todel-
la herkullista ruokaa. Asia
ei ole enää monellekaan
kynnyskysymys. Lihan voi
korvata monella muullakin
tavalla, esimerkiksi soija-
rouhe soveltuu moneen
ruokaan. Marinoituna ja
maustettuna se on kätevää
käytössä.

Kun jatkossa tilataan
joulukinkkuja, voi aina ot-
taa vaihtoehdoksi luomu-
kinkun. Sellainen possu on
saanut nukkua pahnoilla ja
syönyt herkkuja elinikän-
sä aikana. Ethän sinäkään
halua stressisikaa joulu-
pöytääsi.

Itse olen tilannut vuo-
sittain luomukinkun, joka
on tullut pirkanmaalaiselta
luomutilalta.

ANNE-MARIA LINDÉN
Tampere

Ikimuistoiset
veteraanitkin
kiekkoilemaan
On hienoa, että Tampe-
re järjestää jääkiekkoilun
ulkoilmaklassikon Tappa-
ra–Ilves.

Tämän mahtavan kamp-
pailun esiotteluna voitai-
siin pelata veteraanien ot-
telu samojen joukkueiden
kesken. Yleisö pääsisi vielä
kerran kokemaan 1970- ja
80-lukujen tähdet jäällä. Se
olisi monelle varmasti iki-
muistoinen hetki.

Tapparan kannattajana
minulle nousevat tuolta ai-
kakaudelta mieleen monet-
kin sen ajan suuret nimet.

Toivottavasti tästä tulee
totta ja teemme tapahtu-
masta hienomman kuin
Helsingissä. Onhan Tam-
pere jääkiekkoilun kehto.

PASI IKONEN
Tampere

Seurakunnat
yhteistyössä
partion kanssa

L
ääkkeiden hintalau-
takunta pitää diabee-
tikoita taas jännityk-
sessä. Noin 40�000:lla

Levemir-insuliinin käyttäjällä
ei ole vielä varmuutta, jatkuu-
ko heidän pitkävaikutteisen
insuliininsa korvattavuus ensi
vuonna.

Lähes 50�000 diabeetik-
koa ei vielä tiedä, saavatko he
joulukuussa esitäytetyt ateri-
ainsuliinikynänsä apteekista
korvattuina.

Hintalautakunta on
10.10.2013 hyväksynyt muiden
insuliinilaatujen ja pakka-
usmuotojen 100 %:n korvat-
tavuudelle jatkoa 30.11.2016
saakka.

Edellä mainittujen insulii-
nien osalta lopulliset pää-
tökset on siirretty tehtäväksi
7.11.2013. Lääkeyrityksiltä on
pyydetty lisäselvityksiä.

Eduskunnan sosiaali- ja ter-
veysvaliokunta ja eduskunnan
oikeusasiamies ovat esittäneet
potilaiden kuulemista, kun
heidän käyttämiensä lääkkei-
den hinnoista ja korvauksista
päätetään, eikä hintalautakun-
ta anna tietoa asian käsitte-
lystä.

Ilmeisesti esillä on vaihtoeh-
to, että vain tyypin 1 diabee-
tikoille korvattaisiin jatkossa
Levemir-insuliini. Diabee-
tikoiden asettaminen erilai-
seen asemaan on kohtuutonta
ja käy tyypin 2 diabeetikoille
kalliiksi. Oikeiden lääkkeiden
ja annosten hakeminen on hy-
vin yksilöllistä ja ajan mittaan

muuttuvaa. Monilla tyypin 2
diabeetikoilla on ollut jo vuo-
sia samanlainen monipistos-
hoito kuin tyypin 1 diabeeti-
koilla tai insuliinin ja tablet-
tien yhdistelmähoito.

Parhaalla mahdollisella
tavalla toimivaa lääkehoitoa
ei pidä lähteä muuttamaan.
Insuliinien vaihtaminen ei
koskaan käy lennosta. Vaih-
to vaatisi uuden reseptin ja

aina vähintään kaksi-kolme
ylimääräistä lääkärissäkäyntiä,
jotta annostelu ja pistosajan-
kohdat saadaan menemään
kohdalleen.

Insuliinien vaihtaminen
johtaisi terveydenhuollon
kohtuuttomaan kuormittami-
seen ja toisi huomattavat tur-
hat kustannukset.

Esitäytettyjen kynien sijasta
ateriainsuliinien annosteluun
käytetään paljon myös moni-
käyttökyniä. Vaihdettavat säi-
liöampullit ovat jonkin verran
halvempia.

Kynät ovat ympäristöystä-
vällisempiä, mutta ne eivät
kuitenkaan sovi kaikille.

Erityisesti lapsille ja ikäih-
misille esitäytetyt kynät ovat
helppokäyttöisiä, kun päiväko-
deissa, kouluissa, kotihoidossa
ja palvelutaloissa henkilökun-
ta joutuu auttamaan pistämi-
sessä. Kun käsien toiminta-
kyky tai näkö on heikentynyt,
on ampullien vaihtaminen
vaikeaa.

Monikäyttökynien hankinta
diabeetikoille kuuluu terve-
ydenhuollon hoitotarvikeja-

kelulle. Ne maksavat kunnil-
le 50–55 euroa kappale. Jos
lähes 50�000 käyttäjää joutuisi
vaihtamaan kynät, reseptien
uusimiskustannusten lisäksi
hankinnasta aiheutuisi kunnil-
le noin 2,5 miljoonan lisäkus-
tannus.

Tavoitellut säästöt kääntyi-
sivät moninkertaisina kului-
na diabeetikoille ja kunnille
aikana, jolloin kuntien menoja
yritetään vähentää.

Vetoamme lääkkeiden hinta-
lautakuntaan ja lääkeyrityk-
siin, että ne turvaavat Leve-
mir-insuliinien ja esitäytet-
tyjen Humalog Kwik Pen ja
Novorapid Flexpen -insuliini-
kynien korvattavuuden häiri-
öttömän jatkuvuuden.

Yhdistyksemme pyrkii par-
haansa mukaan tukemaan dia-
beetikoiden omahoitoa, pai-
nonhallintaa ja liikuntaa, joilla
parhaiten voidaan vaikuttaa
vakavien lisäsairauksien eh-
käisemiseen ja myös lääkekus-
tannusten vähentämiseen.

MARJATTA
STENIUS-KAUKONEN

puheenjohtaja

Tampereen Diabetesyhdistys ry

Insuliinien korvattavuus yhä epäselvää
Parhaalla

mahdollisella

tavalla

toimivaa

lääkehoitoa

ei pidä

lähteä

muuttamaan.
Diabeetikoita
ja heidän
järjestöjään
ei ole kuultu.

M
aaseudun elinkeino-
jen kyttääminen on
luonut kummallisen

asetuskokoelman ja ilmeises-
ti kokonaisen ammattikun-
nan niitä valvomaan. Aika
usein suomalaiset poliitikot
väittävät lakien olevan EU:n
sanelemia. Joskus ovat, joskus
taas suomalaiset nöyristelyyn
tottuneet päättäjät toteuttavat
sellaisiakin päätöksiä, joita ei
edes EU vaadi. Sveitsi ei ole
onneksi EU:n jäsenmaa.

Raakamaidosta on tehty
monen ”asiantuntijan” suulla
oikea bakteerilähde, vaikka
isompi bakteeripommi muhii

sairaaloissa sairaalabakteerien
muodossa.

Aika moni kuluttaja haluaisi
ostaa mahdollisimman aitoa
ruokaa, jota teollisuus ei ole
päässyt ronkkimaan. Teolli-
suutta tietysti ärsyttää lyhyt
ruokaketju suoraan tuottajalta
kuluttajalle, ja siksi päättäjiä
on lobattu. Olen asunut maalla
jo 16 vuotta, mutta olen vain
yhden kerran saanut ostaa
ruokaa suoraan tuottajalta.
Ostin munia kanalasta, joka on
nyt lopettanut. Raakamaitoa
sain kerran pimeästi, samoin
kuin ternimaitoa. Ai että ne

maistuivat hyvälle! Ternimai-
dosta paistamani uunijuusto
oli taivaallista.

Raakamaidon terveyshyö-
dyistä on kirjoittanut ruotsa-
lainen Fredrik Colting kir-
jassaan Vallankumouksellinen
maito. Kirjan suomenkielinen
nimi on huono, sen pitäisi olla
Maitovallankumous. Colting
kehuu reippaasti raakamaitoa
ja kertoo aika ikäviä tarinoita
elintarviketeollisuudesta.

Kaupasta ei raakamaitoa saa,
mutta pieni ilo löytyy juusto-
hyllystä: Sveitsissä tehdään
raakamaidosta juustoa, ja Suo-

meen asti sitä tuodaan mones-
takin juustolasta. Juuston laa-
tu on gruyère, ja se on todella
herkullista, erityisesti uunissa
lämmitetyn juustovoileivän
päällä. Miten ihmeessä sveit-
siläiset onnistuvat käyttämään
raakamaitoa maistuvan juus-
ton tekoon, mikäli raakamaito
Suomessa – hygienian malli-
maassa – olisi vaarallista?

Kun veronmaksajien ra-
hoilla tehdään kaikenlaisia
opintomatkoja eri maihin, niin
ehdotan tutustumista Sveitsin
juustoloihin.

EVA JANSSON
Kuru, Ylöjärvi

Sveitsi pystyy tekemään raakamaidosta huippujuustoa
Moni

haluaisi

ostaa aitoa

ruokaa, jota

teollisuus

ei ole päässyt

ronkkimaan.

A
amulehden pääkirjoi-
tuksessa 29.10. voivotel-
tiin, kuinka Tamperekin

joutuu panostamaan elinkei-
notoiminnan vaatimusten
täyttämiseen.

Syynä on naapurikuntien
paremmin onnistuneen toi-
minnan saama julkisuus.

Samalla toivottiin, ettei kun-
tien kilpailu saa epäterveitä
piirteitä.

Tampereen kaupungin ja po-
liitikkojen mielestä olisi var-

masti mukavaa saada kunnat
yhteen ja kilpailu pois. Sillä
tavalla voitaisiin tarjota sa-
maa huonoa palvelua kaikille,
eivätkä paremmin toimivat
pikkukunnat toisi esiin ikäviä
puutteita Tampereen ja tois-
ten kuntien toiminnassa.

Näin kansalaisena minun
mielestäni on kuitenkin pa-
rempi pitää kunnat erillisinä.
Tällöin ne joutuvat kilpaile-
maan siitä, kuka tarjoaa par-
haat palvelut kansalaisilleen ja
yrityksilleen.

Silloin myös huonosti toimi-
vat kunnat nousevat vertailus-
sa esiin.

Aivan samoin kuin yritysmaa-
ilmassa myös kuntien kesken
kilpailu takaa pitkällä aikavä-
lillä asiakkaiden edun.

”Epäterveeseen kilpailuun”
ryhtyvä kunta kyllä törmää ra-
hoitusongelmiin ja joutuu sitä
kautta kärsimään ja kenties
vaikka yhdistymään.

RIKU PUUSTINEN
Pirkkala

Kuntien kilpailu on myös kansalaisten etu
Samalla

huonosti

toimivat

kunnat

nousevat

esiin.

Hieno juttu Morossa 31.10.
Pitkän työrupeaman Tam-
pereen liikennelaitoksella
tehnyt entinen liikennepääl-
likkö Harri Savontaus antoi
lausuntojaan rollikoiden
hyvistä ja huonoista puolis-
ta, joita päättäjien tulisi ottaa
huomioon.

Rollikkajärjestelmässä oli
monia pulmia. Iso ongelma
olivat liikennekatkokset, joita
aiheutti rollikan sarviksi kut-
suttujen virroittimien irtoa-
minen langoilta.

Myös johdinlangat rajoit-
tavat auton liikkeitä: rolli-
kalla ei voi ohittaa tai kiertää
työmaita. Liikenne joudu-
taan usein katkaisemaan
työmaiden vuoksi. Jos tämä
olisi hyvä ratkaisu, autot oli-
sivat olleet yhtäjaksoisesti
käytössä Tampereella tähän
päivään saakka.

Samat ongelmat ovat paljol-
ti myös raitiotieliikentees-
sä. Kiskot määräävät, mihin
mennään.

Savontaus seuraa pitkän
kokemuksensa omaavana ny-
kyistä ratikka- ja rollikkakes-
kustelua eläkkeeltä. Hänen
mielestään bussiliikenteen
kehittäminen on paras rat-
kaisu Tampereen joukkolii-
kenteessä. Johdinlangat ja
kiskot eivät rajoita busseja.

Kotimaiset valmistajat
voisivat rakentaa nivelbusse-
ja, jotka kulkisivat sähköllä.
Latauspisteet olisivat pääte-
pysäkeillä ja varikoilla. Autot
voisivat olla pitkiä kaksinive-
lisiä, kuten uudet tukkirekat
pohjoisessa. Tammerkoskes-
ta saadaan omaa halpaa ja
saasteetonta sähköä.

Kannatan myös Lauri
Lepolan ehdottamaa (AL
26.10.) reittiä, joka kulkisi
parkkiluolan kautta.

PEKKA HEINONEN
Tampere

Nivelbussi
paras väline
Tampereelle

Tipotien terveysasemal-
le nyt vammaisneuvosto
käymään ja antamaan oh-
jeita. Vammaisten sisään-
käynti on loivaa ylämäkeä.
Työnnä siinä 100-kiloista
miestä. Taksin edessä on
rotvallit. Hammaslääkärin
tuoliin on vaikea siirtyä: ei
tukikahvoja, vain huippu-
liukas design-tuoli. Vaate-
naulakoihin ei raha enää
riittänyt.

PYÖRÄTUOLILLA

Hieno juttu, että kirkko saa
rahankeräysluvan. Kirkolla
on paljon käyttöä keräyk-
sille, esimerkiksi nuori-
sotyön, syrjäytyneiden ja
diakonian hyväksi.

KIRKKOON KUULUVA

Miksei Syksyn säveltä ynnä
muita rahankeruuohjel-
mia voisi siirtää radioon?
Kyllästyttää playbackinä
esiintyminen. Luulisi artis-
tejakin hävettävän.

JK

Ovatko vihreät, kokoo-
mus ja muut horjujapuo-
lueet sekä kulttuurista ja
luonnosta vastuussa olevat
tahot päättäneet tuhota
luonnonsuojelualue Vii-
kinsaaren? Se annetaan
ravintoloitsija-laivurin va-
paaksi mellastuspaikaksi.

ERJA HELENIUS

Katson ikkunastani puiden
havinaa. Rannalla pääsen
varjoon puun suojaan. Voi-
maa saan puuta halaamal-
la. Pyöräilijätkin voivat
katsella vain eteensä, kun
ei tarvitse alastonta maise-
maa ihailla ajaessaan. Eivät
autoilijatkaan ihaile maise-
mia ajaessaan, pitää keskit-
tyä olennaiseen. Paras puu
on pystyssä oleva puu.

TUULA

Miksi valtion itsenäisyys-
päivän juhliin ei kutsuttu
diplomaattikuntaa? Heil-
lekin Tampere olisi ihanaa
vaihtelua. Miksi ette mene
Hartwall-areenalle pitä-
mään juhlianne?

SUUTUTTAA

Kun Jokerit tulee maito-
junalla takaisin Venäjältä,
niin onko liigapaikka taat-
tu? Nelosdivari on silloin
oikea paikka aloittaa.

VESA TÖÖLÖ

Kuka muu kuin allergikko
voi saada vaarallisen sai-
rauskohtauksen, jos haiset
tupakalle, hajusteille tai
viet koirasi eläinallergikon
käyttämiin tiloihin?

ALLERGISEN MUMMO

Olen viime viikkoina joutu-
nut turvautumaan taksi-
kyytiin. Äskettäin meinasin
oksentaa tupakanhajun
takia. Miten taksi voi haista
tupakalle? Lemu on ällöt-
tävää.
                                        SINIKKA

Mistä johtuu ”viksumpi-
en” ihmisten puhetyyli?
Ylen toimittajat aloitta-
vat lauseensa äää tai aa
tai ee -ääkkösillä? Samoin
muutkin tärkeilevät hen-
kilöt Jorma Ollilaa myöten
änkyttävät äää ennen kuin
saavat sanansa sanottua.
Näinkö nykyään opetetaan
kouluissa änkyttämään?

INHOTTAVAA KUULTAVAA

Tekstarit

040 829 2768

Toimi näin: Viestin alkuun

kirjaimet mi ja välilyönnin

jälkeen kannanotto, mahdol-

linen nimimerkki sekä nimi,

osoite ja paikkakunta. Ope-

raattori perii viestistä nor-

maalin tekstiviestimaksun.

Miten käy,
kun Jokerit
tulee Venäjältä
maitojunalla?


